
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1209 a r m a n m e l i . i r

یکشنبه 
1400 .10 .26

13 جمادی الثانی 16/1443ژانویه 2022

 پشت پرده مفاسد بانکی 
چه کسانی هستند ؟

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس با 
اشاره به فساد صورت گرفته شده در یکی از 
بانک های کشور گفت: این بانک خصوصی 
با سرمایه ۴۰۰ میلیارد تومانی، در مجموع 
از زمان تاسیس حدود ۲۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات پرداخت کرده است. 
و از این میزان، حدود ۱۶ هزار میلیارد 
تومان، سهم تسهیلات کلان پرداختی 
بانک در حدود ۵۰ فقره بوده که تقریبا 
همه موارد، با فساد و زد و بند پرداخت 
شده و لذا بازپرداخت نشده و به معوقه 
تبدیل شده است. علی خضریان افزود: به 
عنوان نمونه، فردی یک شبه، در اسفندماه 
سال ۹۴ در ۵ فقره حدود ۲ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات از این بانک دریافت کرده 
و تسویه نکرده است؛ شخصی که اخیرا 
پس از ۵ سال، به مفاسد وی در دادگاه 
پرداخته شد. این درحالی است که سقف 
تسهیلات کلان پرداختی بانک باید ۸۰ 
میلیارد تومان می بود. خضریان گفت: در 
نمونه ای دیگر، یکی دیگر از بانک ها که 
ابَرَ تخلف نظام بانکی تاریخ کشور را باید به 
عملکرد سال های ۹۴ تا ۹۶ این بانک نسبت 
داد، با سرمایه پایه ۲ هزار میلیارد تومانی، 
در مجموع حدود ۱۱۰ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت کرده که سهم تسهیلات 
کلان آن، ۵۰ فقره به میزان ۷۰ هزار میلیارد 
تومان است. به طور مثال یک نفر که سابقا 
معاون این بانک بوده، در ۲۸ شرکت که در 
مجموع ۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
کلان از بانک مذکور دریافت کردند، عضو 

هیات مدیره بوده است.

سـرمقــاله

قرار داد ۲۵ ساله ایران و چین بسیار کلی است و هیچ اطلاعاتی 
از جزئیات آن به بیرون درز نکرده و همه از آن بی خبرند. صرفا 
مفاهیمی کلی آورده شده که تبیین و تفسیر درستی هم از آن 
صورت نگرفته است. مثلا در این سند آمده که همکاری های 
علمی، همکاری در زمینه قدرت نظامی، همکاری در زمینه 
راه و ترابری و... در حالی که باید مشخص شود که حدود این 
همکاری ها و نحوه آن از نظر مادی، تعهدات طرفین، حقوق 
ایران، تضمین ها و سود مورد انتظار همه باید مشخص شود که 
بدانیم این قرار دادها تا چه حدی می تواند قابل قبول وسود آور 
باشد. برای هرکدام از بندهای این موافقتنامه کلی شاید باید 
چند قرار داد جزئی منعقد شود و در اختیار مردم قرار بگیرد 
و یا حداقل کارشناسان آن را ببینند تا بتوانند اظهار نظرهای 
دقیقی انجام دهند. در غیر این صورت و به صورتی که کلیات 
بیان شده این توافقنامه خوب است و شامل همه زمینه ها نیز 
می شود. چین هم که آماده همکاری است. ولی چین در جاهایی 
که سرمایه گذاری کرده و از محلی که باید سرمایه مستهلک 
نشده اتفاقات عجیب و غریبی رخ داده است. از در اختیار گرفتن 
بنادر تا تحریم ها، رفتارهای متفاوتی را از چین شاهد بودیم. لذا 
به این صورت هم نیست که چون چین در حد آمریکا سلطه گر 
نیست پس می تواند کاملا مورد اعتماد قرار گیرد. اولین بحث این 
است که جزئیات این قراردادها در اختیار کارشناسان قرار گیرد 
تا سمت و سوی واقعی چینی ها را بدانیم. از طرف دیگر اینکه این 
قرارداد چه کمکی به اقتصاد کشور می کند باید گفت که وقتی 
مناسبات بین المللی کشورمان را گسترش دهیم و بتوانیم زمینه 
مناسبی برای سرمایه گذاری متعارف در کشور ایجاد کنیم قطعا 
می توانیم شاهد تاثیرات بسیاری در وضع اقتصادی کشور باشیم. 
صرف اینکه یک شرکت خارجی برای کشور سرمایه می آورد،  
سرمایه گذاری نیست و نمی شود که فی نفسه اعلام کرد که این 
به نفع کشور است. باید بدانیم که حاصل این سرمایه گذاری 
چیست و با چه شیوه، روش، تضمین ها و چه سودی می خواهیم 
این سرمایه گذاری انجام شود. ولی اگر این سرمایه گذاری به طور 
متعارف صورت بگیرد در حوزه امنیت ملی هم کمک بزرگی 
می کند چون به هر حال باعث شکوفایی اقتصادی کشور می شود. 
از طرفی اینکه هنوز جزئیات این قرار داد ۲۵ ساله مطرح و منتشر 
نشده شاید به این دلیل باشد که هنوز دو کشور وارد جزئیات نشده 
باشند، پلن کلی برای همکاری داشته باشند و حوزه های همکاری 
را مشخص کردند و می خواهند به صورت دراز مدت ادامه دهند. 
البته این قرار داد در حوزه هر سازمان یا وزارتخانه ای که قرار 
می گیرد باید مذاکرات مختص به همان حوزه انجام شود. مثلا در 
مورد همکاری های انرژی و نفت باید مشخص شود که نفت را با 
چه قیمتی و به چه صورتی پیش فروش می کنیم و سرمایه گذاری 
چین در میادین نفتی بالادستی و پایین دستی کشورمان به چه 

صورت و بر اساس کدام قرار داد است.

قرارداد ايران و چين؛ تضمين ها و سود طرفين؟

 انتخاب چهارمين 
دبيرکل کنفرانس انتفاضه

طی حکمی از سوی محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس، سید مجتبی ابطحی به عنوان چهارمین 
دبیرکل کنفرانس حمایت از انتفاضه فلسطین به جای 
امیرعبداللهیان انتخاب شد. حکم دبیرکلی ابطحی 
صبح دیروز با حضور نمایندگانی از مجلس، وزارت 
امورخارجه، برخی نهادها و سازمان های مردم نهاد 
توسط جواد شوشتری رئیس دفتر قالیباف به وی 
اعطا شد. در این نشست ابتدا شوشتری رئیس دفتر 
رئیس مجلس با بیان اینکه دکتر قالیباف به دلیل 
کسالت موفق به حضور در این جلسه نشد، از زحمات 
للهیان و همکارانشان در دوره مدیریت  امیرعبدا
قبلی این کنفرانس قدردانی کرد و برای ابطحی و 
همکارانشان در مدیریت جدید این کنفرانس آرزوی 

موفقیت کرد. 

دستاورد مهم سفر به چين
سفیر ایران در چین اجرای برنامه ۲۵ ساله با چین 
را از دستاوردهای مهم سفر وزیر امور خارجه کشورمان 
به پکن عنوان کرد. محمد کشاورز زاده، سفیر کشورمان 
در پکن  در توئیتی نوشت: » دکتر امیر عبداللهیان 
دیروز صبح  چین را به مقصد  ایران ترک کرد اجرایی 
کردن برنامه ۲۵ ساله از دستاوردهای مهم این سفر بود. 
هیات ایرانی متشکل از مقامات عالی سیاسی اقتصادی، 
نفتی، بانکی مذاکرات بسیار خوبی داشتند روابط دو 
کشور اکنون: از پی افکندم کاخی بلند که از باد و باران 
نیابد گزند« وزیر امور خارجه کشورمان سفری دو روزه 
به چین داشت که در راستای این سفر اجرای سند ۲۵ 

ساله ایران و چین آغاز شد. 

پيشرفت در مذاکرات کند است
»ژان ایو لودریان« وزیر خارجه فرانسه با اذعان 
به حصول پیشرفت در مذاکرات وین، بار دیگر 
مدعی شد که در قاطعیت ایران برای دستیابی به 
توافق، تردید وجود دارد. وی با اشاره به مذاکرات 
طرف های برجام در وین، گفت که این رایزنی ها 
در حال پیشرفت است ولی این پیشرفت به حدی 
کند است که ممکن است مذاکرات به نتیجه نرسد. 
لودریان با تکرار برخی ادعاها در خصوص مواضع 
ایران، گفت که اگر طرف ایرانی واقعا خواهان رسیدن 
به توافق است، اطمینان دارم که آمریکا انعطاف 
نشان خواهد داد و اگر این مساله محقق نشود، با یک 
بحران جدی در زمینه توسعه فناوری های هسته ای 

روبه رو خواهیم شد. 

جزئيات طرح حل بحران يمن
شبکه المیادین جزئیاتی درخصوص ابتکارعمل 
ایران برای حل بحران یمن منتشر کرد. شبکه لبنانی 
المیادین به نقل از منابع آگاه خود اعلام کرد که ابتکار 
عمل ایران برای حل بحران یمن که چند سال پیش 
مطرح شد و جامعه بین المللی و کشورهای عضو 
ائتلاف عربی به آن توجهی نکردند شامل آتش بس، 
برداشت کامل تحریم و بازگشایی گذرگاه های هوایی، 
زمینی و دریایی است. این منابع گفته اند: در طرح 
ایران آمده است که در ابتدا باید بعد از توقف جنگ 
و برداشت تحریم ها، طرف های درگیر وارد مذاکرات 
سیاسی و توافق برای رسیدن به مرحله انتقالی شوند. 
منابع المیادین تاکید کردند: بعد از آن نیز یک دولت 
فراگیر و توافقی تشکیل شود تا وضعیت موجود را 
اداره کند و از این دولت باید حمایت اقتصادی شود. 
این منابع خاطرنشان کردند: ابتکار عمل ایران نیازمند 
توافق کشورهای ائتلاف عربی، عربستان، امارات، 
آمریکا، انگلیس و خود تهران به عنوان صاحب طرح 
است، روسیه نیز باید در کنار سازمان ملل از این طرح 
حمایت کند و نقش هماهنگ کننده و میانجیگر را 

ایفا کند. 

تاکيد بر تسريع در امدادرسانی 
به سيل زدگان

رئیس دفتر رئیس جمهور در پی جاری شدن 
سیل در بخش هایی از استان ایلام در تماس 
از  دیده  آسیب  منطقه  وضعیت  استاندار  با 
سیل را جویا و از میزان زیان های وارده مطلع 
شد. غلامحسین اسماعیلی در تماس تلفنی با 
حسن بهرام نیا استاندار ایلام تاکید کرد همه 
دستگاه های امدادرسان با سرعت عمل و جدیت 
هرچه بیشتر به کمک آسیب دیدگان بشتابند و 
اقلام ضروری سیل زدگان تامین شود. براساس 
اولین گزارش های رسمی در منطقه مورموری 
آبدانان استان ایلام در مدت ۶ ساعت بیش از ۹۵ 
میلی مترباران باریده و سبب جاری شدن سیل و 
خسارت به زمین های کشاورزی و برخی واحدهای 
مسکونی شده است. دستگاه های امدادرسان 
بلافاصله وارد عمل شده اند و درحال حاضر اقدامات 
اولیه برای کمک به آسیب دیدگان در حال انجام 

است. 

بيانيه وزارت خارجه چين 
وزارت خارجه چین بیانیه ای در مورد دیدار 
وزرای خارجه ایران و چین منتشر کرد. در این 
بیانیه آمده است که در نشستی بین وانگ یی، 
وزیر امور خارجه و همتای ایرانی خود، وی بر 
مخالفت خود با تحریم های یکجانبه ایالات 
متحده علیه ایران تاکید و در عین حال از 
تلاش ها برای احیای توافق هسته ای ۲۰۱۵ 
بین قدرت های بزرگ و ایران حمایت کرده است. 
خلاصه ای از دیدار روز جمعه وانگ یی و حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران روز شنبه 
در سایت وزارت خارجه چین منتشر شد. وانگ 
یی گفت که ایالات متحده مسئولیت اصلی 
مشکلات جاری با ایران را بر عهده دارد، زیرا 
به طور یکجانبه از توافق هسته ای ۲۰۱۵ بین 
قدرت های بزرگ و ایران خارج شده است. وی در 
ادامه گفت : چین قاطعانه از، از سرگیری مذاکرات 
در مورد توافق هسته ای حمایت خواهد کرد. 
وی در ادامه گفت: چین قاطعانه با تحریم های 
غیرقانونی یکجانبه علیه ایران، بازی سیاسی با 
توسل به حقوق بشر و مداخله در امور داخلی ایران 

و سایر کشورهای منطقه مخالف است. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور تاکید کرد: با توجه به کاهش 
چشمگیر شمار مبتلایان و فوتی های ناشی از ویروس 
کرونا، لازمه حفظ و بهبود شرایط موجود، رعایت دقیق 
شیوه نامه های بهداشتی و تداوم نظارت هاست. سیدابرهیم 
رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به موضوع 
درخواست برگزاری مسابقات ورزشی و برپایی نمایشگاه ها 
تاکید کرد: مسابقات ورزشی و برپایی نمایشگاه ها باید با 
رعایت دقیق و جدی شیوه نامه های بهداشتی و با حضور 
محدود علاقه مندان همراه باشد و در این زمینه وزارتخانه های 
مسئول موظفند با همکاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی تدابیر لازم را در این زمینه به کار گیرند. رئیس جمهور 
بر اهمیت رعایت اصول بهداشتی در حمل و نقل عمومی 
تاکید کرد و اظهار داشت: صیانت از سلامتی مردم در حمل 
و نقل عمومی به ویژه در مترو و هواپیما اهمیت مضاعفی دارد 
و برنامه ریزی های دستگاه های متولی در این زمینه بگونه ای 
باشد که مردم آسیب نبینند. آیت ا... رئیسی  ضمن قدردانی از 
همراهی مردم و تلاش همه دست اندرکاران خصوصا بخش 
بهداشت و درمان گفت: حفظ و بهبود هرچه بیشتر شرایط 
موجود نیازمند رعایت همه شیوه نامه های بهداشتی در کنار 
نظارت دقیق توسط دستگاه های مربوطه است. رئیسی 
همچنین بر ضرورت اطلاع رسانی به موقع به مردم در این 
زمینه تاکید کرد و گفت: اطلاع رسانی در زمینه مسائل مربوط 
به کرونا فقط از طریق سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا باید 
انجام شود و کسی نباید به عنوان عضو ستاد ملی و یا متخصص 
در رسانه ملی با طرح نظرات شخصی، موجب تشویش در 

جامعه شود. 

 صید ترال ممنوع
همچنین رئیس جمهور در پایان سفر به هرمزگان درباره 
برنامه های دولت برای استفاده از ظرفیت های کم نظیر 
هرمزگان در مسیر ارتقای این استان اظهار کرد: بر اساس 
نیازسنجی  که پیش از سفر از سوی همکاران ما در دولت 
انجام شد، در این سفر دو روزه، سرکشی هایی به بخش های 
مختلف داشتیم و مقرر شد مشکلاتی که قابلیت حل سریع 
دارد، در زمان کوتاهی برطرف شود. آیت ا.... رئیسی گفت: 
برای مشکلاتی که نیاز به بررسی در مرکز و تخصیص بودجه 
دارد، دستورهایی صادر و مقرر شد در سازمان برنامه و بودجه 
پیگیری شود. رئیس جمهور با اشاره به سفر وزیران دولت 
به مناطق مختلف استان و احصای مشکلات و کمبودها از 
جمله در زمینه امکانات بهداشتی و درمانی، و تصمیم گیری 
برای رفع آنها، بر ضرورت ساماندهی صید در دریا هم تاکید 
و بیان کرد: صید ترال به شکلی که به آبزیان، دریا و صیادی 
سنتی آسیب بزند، ممنوع می شود و صیادی در دریا زیر نظر 
شیلات به صورت قانونی و نظام مند صورت می گیرد. وی 
همچنین به تصمیم دولت برای ساماندهی تجارت ته لنجی 
اشاره کرد و افزود: مقرر شد فهرست و میزان کالاهایی که 
ملوانان می توانند وارد کشور کنند، مشخص شود تا هم 
زندگی ملوانان و نیازهای کشور تامین شود و هم آسیبی به 
بخش تولید وارد نشود. رئیسی ساماندهی تجارت ته لنجی 
را عامل رونق تجارت هرمزگان با کشورهای همسایه دانست 
و از استاندار خواست برای تسهیل تجارت مرزی استان تلاش 
کند. وی ضمن درخواست از مدیران صنایع بزرگ هرمزگان 
برای عمل به مسئولیت اجتماعی و پرداخت سهم استان، 

تصریح کرد: با توجه به استفاده این صنایع از منابع استان و 
تبعات زیست محیطی آنان برای هرمزگان، پرداخت سهم 
استان باید یک تکلیف تلقی و صرف توسعه و پیشرفت هرمزگان 
شود. رئیس جمهور به ظرفیت های گردشگری هرمزگان اشاره 
کرد و اذعان داشت: اگر اقتصاد گردشگری استان فعال شود، 
وضع بغرنج بیکاری در استان سامان می یابد و به بهبود معیشت 
و اقتصاد مردم نیز کمک خواهد کرد. وی ادامه داد: جزیره 
هرمز ظرفیت عظیمی برای گردشگری دارد اما متاسفانه وقتی 
وارد هرمز شدیم، با خانواده هایی روبه رو شدیم که از بیکاری و 
وضع مسکن گله مند بودند که باید این مشکلات مرتفع شود. 
رئیس جمهور، دولت را در ساخت مسکن و اجرای برنامه نهضت 
ملی مسکن، مصمم توصیف کرد و گفت: برخی ها ساخت چهار 
میلیون مسکن در چهار سال را رد می کنند که در پاسخ می گویم 
دولت مصمم است این کار را دنبال کند و با ظرفیت ها و امکانات 
کشور این کار شدنی است. رئیسی جزیره هرمز را یکی از مراکز 
مستعد برای ساخت مسکن دانست و از استاندار هرمزگان 
خواست ساخت مسکن در جزیره هرمز را با مشارکت بخش 
خصوصی پیگیری کند. رئیس جمهور پیشرفت احداث پل 
خلیج فارس بین قشم و بندرعباس را حداکثر ۲۰ درصد اعلام 
کرد و اظهار کرد: احداث این پل برای رونق تجارت و گردشگری 
منطقه حیاتی است و راه های تامین منابع برای تکمیل آن در 
جلسات دیروز بررسی و استاندار موظف شد با جدیت تکمیل 
این طرح را دنبال کند و مردم را هم در جریان پیشرفت کار قرار 
دهد. رئیس جمهور درباره نگرانی مردم هرمزگان درباره الحاق 
بخش هایی از این استان به استان فارس هم تصریح کرد: هم 

اکنون چنین تصمیمی در دستور کار دولت نیست.

یوسف مولایی
استاد حقوق بین الملل 

رئیس جمهور:  

دولت به ساخت 4 میلیون مسکن مصمم است
 مسابقات ورزشی با حضور محدود تماشاگران و رعایت شیوه نامه های بهداشتی برگزار شود 

»آرمان ملی« روند مذاکرات احیای برجام در وین را بررسی می کند:      

كاهش اختلافات در راند آخر وين 
  پایان راند دوم دور هشتم ؛ روسای هیأت ها به پایتخت ها برگشتند

 جوزپ بورل: امیدوارم در چند هفته آینده بتوانم همه را از نتایج نهایی یک توافق مطلع کنم
آرمان ملی- سهیل ثابت: مذاکرات احیای برجام در هتل 
کوبورگ وین برگزار شده و دیگر برای تمامی طرف های برجام 
مسجل شده که می توان حتی در پایان این دور از مذاکرات نیز 
به توافق دست یافت. البته این مهم در شرایطی قابل دستیابی 
خواهد بود که غربی ها اعم از تروئیکای اروپایی و آمریکا نیز 
به اندازه ایران، روسیه و چین برای رسیدن به توافق تلاش 
کنند و دست از تعلل و بی عملی بر دارند. طی روزهای گذشته 
مذاکرات هر چند کند اما رو به جلو پیش رفته و این نوید را 
به طرفین مذاکره و پایتخت ها داده که می توان به توفیق در 
مذاکرات در آینده ای نه چندان دور امیدوار بود. با این حال 
آنطور که از طرفین غربی پیداست گویا آنها هنوز هم پس از 
3 سال در گفتار درمانی به سر می برند و مواضع اعلامی شان با 
مواضع اعمالی تفاوت دارد. چنانکه در مذاکره و گفت وگو خود 
را بسیار مشتاق و پایبند به مذاکره و توافق نشان می دهند اما 
در عمل زمانی که کار به اقدامات عملی می رسد شاهد تعلل 
غربی ها به ویژه اروپایی ها هستیم و مشخص نیست این معطلی 
از چه رو است. پرسش نیز همین جاست که اگر اروپایی ها عزمی 
برای رسیدن به توافق دارند چرا اینقدر دست دست و تعلل 
می کنند و اگر هم در پشت پرده بنابر چیز دیگری است اساسا 
چرا این همه زمان گذاشته و مذاکره می کنند؟ این درست که 
اروپایی ها باید مواضع خود را با آمریکا نیز هماهنگ کنند اما 
خود اروپایی ها نیز در این توافق سهم دارند و باید از جایگاه خود 
نیز به این مساله نگاه کنند و همه چیز را از دریچه نگاه آمریکا 
نبینند. با این حال آنچه مسلم است تلاش ها برای احیای برجام 
و رسیدن به توافق ادامه دارد اما باید این تلاش ها از طرف همه 
طرف ها سرعت بیشتری یابد تا هرچه سریع تر توافق صورت 
پذیرد، تحریم ها برداشته شود، اقتصاد کشورمان نفسی تازه 

کند و تاثیرات این مساله بر سفره مردم احساس شود. 
 پیشرفت مذاکرات 

اراده و جدیت ایران در مذاکرات رفع تحریم ها در کنار تدابیر 
صورت گرفته در برابر اقدامات نخ نمای طرف های غربی برای 
اعمال فشار بر روند مذاکرات و کُند ساختن روند گفت وگوها، 
عملا ابتکار عمل را از دست طرف مقابل گرفته و مذاکرات در 
روندی رو به جلو قرار گرفته است. هوشیاری ایران در مذاکرات 
وین، ائتلاف شرقی غربی گروه ۱+۴ را دچار شکاف کرده و 
نشانه های آن را می توان از رفتار روسای هیات ها و از لابه لای 
اظهارنظرهای عمومی طرف ها دریافت. در این راستا یک منبع 
آگاه گفته؛ بسیاری از موارد اختلافی در مذاکرات رفع تحریم ها 
کم شده و هیات ها سرگرم گفت وگو در مورد نحوه اجرا و توالی 

توافق احتمالی هستند. این منبع که خواست نامش فاش 
نشود بیان داشت: اکنون در مرحله ای از مذاکرات هستیم 
که در خصوص مسائل دشوار مشغول رایزنی هستیم و اینکه 
چطور می توانیم مسائلی که در اصول توافق شده را به کلمات 
تبدیل و در سند وارد کنیم. بر اساس تفاهم انجام شده میان 
روسای هیأت ها، مذاکره کنندگان ارشد جمهوری اسلامی 
ایران و سه کشور اروپایی عصر جمعه برای انجام امور مربوط به 
سمت های سیاسی خود و برخی مشورت ها، موقتا به پایتخت ها 
بازگشتند. این وقفه به مدت دو روز خواهد بود و مذاکرات 
کارشناسی همچنان بدون وقفه ادامه خواهد یافت و بازگشت 
مذاکره کنندگان ارشد به معنی توقف دور هشتم مذاکرات 
نیست. در حالی که مذاکرات به گواه همگان، به دلیل رفتار 
حرفه ای و ابتکارات ایران در مسیر پیشرفت و رو به جلو جریان 
دارد، طرف غربی پس از ژست های خیرخواهانه و بهره گیری 
از ابزارهای مختلف بین المللی و رسانه ای، از قافله عقب مانده 
است. گواه آن اظهار نظر نماینده چین در مذاکرات است که 
به صراحت تاکید دارد ایران در گفت وگوها نقش اساسی و 
سازنده ایفا می کند. در همین راستا مذاکرات لغو تحریم ها بعد 
از ظهر جمعه نیز با دیدارهای دو جانبه و چندجانبه علی باقری 
مذاکره کننده ارشد کشورمان با انریکه مورا هماهنگ کننده 
کمیسیون مشترک برجام و نمایندگان سه کشور اروپایی در 
هتل کوبورگ وین ادامه پیدا کرد. گفت وگوها در دو سطح 
روسای هیأت ها و کارشناسان ادامه پیدا کرد. در همین راستا، 
رئیس هیات مذاکره کننده کشورمان رایزنی های فشرده 
دیپلماتیک خود را با انریکه مورا و نمایندگان سه کشور 
اروپایی با حضور مورا برگزار کرد. باید دید زمان بازگشت 
روسای تیم های مذاکره به وین برای از سرگیری مذاکرات چه 
زمانی خواهد بود و کی دود سفید توافق از هتل کوبورگ وین 

به هوا خواهد خاست. 
 از آمریکا می خواهیم به توافق بازگردد

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا از رسیدن به یک 
توافق هسته ای ایران ظرف چند هفته آینده ابراز خوشبینی 
کرد. جوزپ بورل اظهار داشت: مذاکرات اخیر پیشرفت هایی 
داشته است. وی پس از نشست غیررسمی وزرای خارجه 
اتحادیه اروپا در شهر برست فرانسه به خبرنگاران گفت: از 
کریسمس فضای بهتری بر مذاکرات حاکم شده است. من پیش 
از این به مذاکرات بدبین بودم اما اکنون فکر می کنم می توانیم 
به توافق برسیم. وی افزود که در چند هفته آینده، امیدوارم 
بتوانم همه را از نتایج نهایی یک توافق مطلع کنم. امیدوارم 

بتوانیم به توافق دست یابیم. همچنین وزیر امور خارجه 
فرانسه که در کنار بورل صحبت می کرد، گفت که »موفقیت« 
در مذاکرات »حیاتی« است با این حال او مدعی شد سرعت 
مذاکرات کافی نیست. لودریان، که در این مذاکرات در نقش 
پلیس بد ظاهر شده است، بدون اشاره به تعلل های اروپا و 
همسویی با آمریکا در پی نقض برجام مدعی شد: مذاکرات 
بسیار کند پیش می رود. انتخاب این است که خیلی سریع به 
برجام بازگردیم درغیر این صورت با یک بحران جدید اشاعه 
هسته ای ایران مواجه می شویم. وی هشدار داد: برای رسیدن 
به یک نتیجه همه چیز خیلی کند پیش می رود و اگر به همین 
رویه ادامه پیدا کند، چیزی برای مذاکره باقی نمی ماند. مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز بیان کرد: فکر می کنم 
ما باید به کارها سرعت ببخشیم. همان طور که وزیرخارجه 
فرانسه گفت، اگر ایران به قدرت هسته ای تبدیل شود، هیچ 
دستاوردی نخواهیم داشت. ما باید آمریکا را به توافق برگردانیم 

و ایرانی ها نیز باید به آن پایبند باشند. 
 ترجیح ما همیشه دیپلماسی است

سخنگوی کاخ سفید درباره آخرین روند مذاکرات ایران 
و ۱+۴ در وین برای رفع تحریم های آمریکا علیه ایران گفت: 
پیشرفت هایی در مذاکرات وین حاصل شده اما برهه حساسی 
است. اگر به زودی به یک تفاهم برای بازگشت به پایبندی 
دوجانبه )به برجام( نرسیم مجبور خواهیم شد مسیر متفاوتی 
را بررسی کنیم. باوجود اینکه مقامات جمهوری اسلامی ایران 
بارها تاکید کرده اند که هیچ ضرب الاجلی برای گفت وگوهای 
وین وجود ندارد و مذاکره کنندگان تا هر زمآنکه لازم باشد به 
رایزنی ها ادامه خواهند داد، جن ساکی تلاش کرد در اظهارات 
خود حس فوریت و نبود زمان کافی برای حصول توافق را القا 
کند. وی در ادامه با تکیه بر ادعاهای بی اساس واشنگتن درباره 
برنامه هسته ای کشورمان افزود: مسئله اصلی این است که 
رئیس جمهور بایدن اجازه نخواهد داد ایران به سلاح هسته ای 
دست پیدا کند. اما آنها پیشروی کرده اند. چند هفته پیش، 
رئیس جمهور از تیم خود خواست که گزینه های مختلفی آماده 
کنند. آنها این کار را انجام داده اند و واضح است که ترجیح ما 
همیشه دیپلماسی است. جن ساکی همچنین در این نشست 
خبری از اقدام دونالد ترامپ رئیس جمهور پیشین آمریکا برای 
خروج یکجانبه از برجام انتقاد و تاکید کرد که او مقصر تحولات 
اخیر در برنامه هسته ای ایران است. وی بیان کرد: به هیچ 
وجه قدردان تصمیم رئیس جمهور سابق برای خروج از توافق 

هسته ای نیستیم.

دیپلماسی دولت پویا، نتیجه گرا و 
همه جانبه است

سخنگوی دولت از برگزاری بازی های 
تیم ملی فوتبال با حضور تماشاگران خبر 
داد. علی بهادری جهرمی روز گذشته در 
توئیت شخصی خودش نوشت:  ستاد ملی 
مقابله با کرونا به ریاست رئیس جمهور، با 
درخواست وزارت ورزش مبنی بر حضور 
تماشاگر در بازی های تیم ملی فوتبال 
ایران برای مسابقات انتخابی جام جهانی 
موافقت کرد. سقف ورود تماشاگر محدود، 
بهداشتی  دستورالعمل های  رعایت 
ضروری و وزارت ورزش مسئول نظارت بر 
رعایت دستورالعمل ها است. علی بهادری 
سیاست  عرصه  به  همچنین  جهرمی 
خارجی پرداخت و نوشت: » رئیس جمهور 
در تدارک سفر روسیه و وزیر خارجه در 
چین است، وزیر راه در سوریه بود، وزیر 
ارشاد به محل اکسپو رفت و آقای باقری 
بر مذاکرات وین متمرکز است. هفته پیش 
هم چندین مقام خارجی در ایران حضور 
داشتند. دیپلماسی در  دولت مردمی به 
 میدان وسیع منافع ملی توجه دارد. پویا، 

همه جانبه و نتیجه گرا.«

یـــادداشت

سفر معاون اول وزیرخارجه کره جنوبی به وین یک نشانه است و بر 
امری پنهان دلالت دارد. آنچه می دانیم بلوکه شدن حدود ۷ میلیارد 
دلار از پول ایران در سئول به دلیل تحریم های آمریکاست و اشتیاق 
طرف کره ای برای آزادسازی این اموال و بازگشت دوباره به بازار چند 
میلیارد دلاری ایران است. پس احتمالا این سفر با هدف آزادسازی 
این اموال انجام شده اما چیزهای زیادی است که در مورد اهداف این 
سفر نمی دانیم. جهت رمزگشایی باید به سراغ ادراک تیم آمریکایی از 
وضعیت موجود برویم. تیم بایدن در شرایط موجود نوعی عدم بالانس 
در مذاکرات را مورد ملاحظه قرار می دهد. امری که باعث تعجیل 
طرف آمریکایی برای توافق و نبود چنین احساسی در طرف ایرانی 
شده و این چیزی نیست جز نزدیک شدن ایران به عبور از آستانه گریز 
هسته ای. یعنی در حالی که رابرت مالی در تلاش برای احیای برجام 
است، برنامه هسته ای ایران نیز با همان سرعت قبلی در حال پیشرفت 
است و این یعنی عدم بالانس. پس چاره کارچیست؟ آمریکایی ها راه 
حل را در پیگیری الگوی مذاکراتی کمتر در برابر کمتر می بینند. یعنی 
به جای اینکه یک راست به سراغ احیای برجام بروند باید زمان را از 
ایران بگیرند تا در پروسه داد وستد امتیازات نهایی از امکان بیشتری 
برای چانه زنی برخوردار شوند. منطقی است که طرف آمریکایی به 
موازات مذاکرات برای احیای برجام الگوی کمتر در برابر کمتر را در 
پیش بگیرد. در اینجاست که نقش کره جنوبی معنای خود را می باید. 
جونگ بلافاصله پس از سفر به وین با راب مالی و سپس با تروئیکای 
اروپایی دیدار کرد. پس می توان این سناریو را مدنظر قرار داد که 
آمریکایی ها به دنبال آزادسازی اموال بلوکه شده ایران در کره جنوبی 
در ازای توقف غنی سازی ۶۰ درصد باشند. در این صورت امکانی 
برای بازگشت بالانس به مذاکرات به دست می آید و می توان حتی 
مذاکرات را پس از ژانویه نیز ادامه داد. این توافق برای آمریکایی ها 
دو امتیاز حداقلی و حداکثری خواهد داشت. اول اینکه زمینه را برای 
بازگشت توازن به مذاکرات فراهم می کند و در نتیجه آمریکا مجال و 
زمان بیشتری می یابد تا برنامه احیای برجام را همچنان در دستور کار 
قرار دهد. دوم اینکه توافق موقت به طور بالقوه زمینه را در کوتاه مدت 
برای بازبینی بندهای موسوم به غروب آفتاب فراهم می کند. در واقع 
ازمسیر توافق موقت روزنه ای گشوده می شود که آمریکایی ها نوعی 
برجام پلاس را در دستور کار قرار دهند. این پیشنهاد با پاسخ منفی 
طرف ایرانی مواجه شده زیرا ایران تعریف دیگری از توافق محدود 
دارد و در تلاش است در صورت طرح دوباره آن از سوی آمریکا آن را 
به کرسی بنشاند. ایران خواهان آزادسازی اموال بلوکه شده، صدور 
مجوز برای صادرات نفت حداقل یک میلیون بشکه به صورت روزانه 
و امکان نقل و انتقالات مالی است اما در ازای آن می توان حدس زد 
که طرف ایرانی حاضر باشد غنی سازی ۶۰ و ۲۰درصد و همین طور 
تولید اورانیوم فلزی را با مسکوت گذاشتن مساله مازاد سوخت ایران 
و همین طور نظارت های آژانس بر اساس توافق ۲۰۱۵ تعلیق کند. 
به این ترتیب گام بعدی این است که آمریکاحداقل تا پایان ژانویه از 
تلاش برای اقناع ایران جهت توافق محدود یا موقت دست بردارد. 
به دلیل عدم بالانس در مذاکرات نیز احتمال به فرجام رسیدن برجام 
تا پایان ژانویه چندان بالا نیست اما با نزدیک تر شدن ایران به نقطه 
گریز و عدم موفقیت در تحقق سناریوی توافق محدود شاید اتفاقات 

دیگری در روند مذاکرات رخ دهد.

يک سفر و چندين پيام

هادی خسروشاهین
 کارشناس مسائل بین الملل

جبهه اصلاحات هنوز وارد 
مباحث انتخاباتی نشده است

سخنگوی جبهه اصلاحات گفت: 
به طور  اصلاحات  جلسات جبهه 
منظم برگزار می شود ولی هنوز وارد 
بحث انتخابات ۱۴۰۲ نشده است. 
علی شکوری راد افزود: یکی از کارهای 
جبهه اصلاحات، دادن بیانیه است 
که همه از آن مطلع می شوند. یکی 
دیگر، کارگروه های جبهه است که 
کارهایشان را انجام می دهند، کمیته 
اطلاع رسانی جبهه اصلاحات نسبت 
به قبل فعال تر شده است، کمیته 
سیاسی بیانیه ها را آماده می کند. 
کمیته پایش در جبهه اصلاحات، 
به این دلیل که در هیچ یک از ارکان 
حاکمیت نماینده ای ندارد و باید 
میان جبهه اصلاحات با نمایندگان 
در حاکمیت تعامل ایجاد کند کار 
ویژه ای ندارد. شکوری راد افزود: 
جبهه اصلاحات هنوز وارد مباحث 
انتخابات ۱۴۰۲ نشده است. با توجه 
به اختلاف نظری که در انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ اتفاق افتاد، 
ابتدا باید بحث های مبنایی صورت 
بگیرد و بعد از آن، موضع جبهه در 
انتخابات ۱۴۰۲ به صورت رسمی 

اعلام خواهد شد. 

آرمان ملی: اتوبوس انتصاب های فامیلی، محفلی، سیاسی 
و البته بی ربط، همچنان در دولت سیزدهم با سرعت درحال 
حرکت است و باوجود اعتراض های بسیار، کمتر روزی است 
که خبر انتصابی عجیب رسانه ها و مردم را غافلگیر نکند. گویی 
تعبیر موسوی لارگانی که خطاب به وزیر کار گفت: »وزارتخانه 
را مثل غنیمت جنگی بین شرکایتان تقسیم کردید«، نه قاعده 
حاکم بر یک وزارتخانه بلکه رویه عادی انتصاب ها در بسیاری از 
وزارتخانه هاست. این انتصاب ها سیاسی است؟ فامیلی است؟ 
محفلی است؟ دوستانه است؟ سرقفلی دارد؟ یا آنطور که برخی 
فعالان حوزه سیاست می گویند به عصر »شاه شهید« قاجار 
بازگشته ایم که کرسی صدارت ایالات و ولایات را به حراج 
می گذارند تا از محل درآمد آن، امورات دولت فخیمه بچرخد؟ 
هر که بیشتر سر کیسه بجنباند، بیگلربیگی کرسی بزرگ تری 
شود، بر صدر نشیند و قدر بیند؟ کاش اینطور بود و از انتصاب ها 
درآمدی هم نصیب دولت می شد اما مدیراولی ها، نه فقط سرکیسه 
را شل نمی کنند بلکه کیسه شان را از حقوق های نجومی یا 
دریافتی هایی که اصلا، لایق آن نیستند، انباشته می کنند و 
به علت کارنابلدی، ضربات مهلکی به منافع ملی می زنند که 
اغلب، جبران ناپذیرند و یا جبران آن ها، سال ها و دهه ها زمان 
و هزینه ای کلان نیاز دارد تا شاید بتوانیم به جایی برگردیم که 
قبل از تقسیم غنایم مناصب میان فامیل، شرکا و رفقای فاتحان 
بوده ایم. اینطور که پیداست موضوع انتصاب ها در حدود ۶ ماهی 
که از دولت سیزدهم می گذرد، چشم همه را به خود خیره کرده. 
انتصاب هایی که در ابتدا با امواج انتقاد از معرفی گزینه هایی 
برای وزارت –مانند حسین باغگلی- شروع شد و بعد از آن به 
قطار بی توقف انتصاب های فامیلی رسید و حالا هم در ایستگاه 
انتصاب هایی که می گویند سیاسی است، ولی بیشتر از جنس 
داد و ستد به نظر می رسد، مایه حرف و حدیث های بسیار و 
طعنه های فراوان شده است. گاهی آش انتصاب های بی ارتباط 
–مانند انتصاب فردی با لیسانس پرستاری برای معاونت حقوقی 

وزارتخانه مهمی همانند وزارت اقتصاد- چنان شور می شود که 
روزنامه نگاران از آن تعبیر »فوق عجیب« می کردند و گاهی هم 
قصه به شبکه های اجتماعی می کشید و مردم طناز ایرانشهر، 
هرچه دلشان می خواست برای انتصاب ها می سرودند. شاید 
فشار افکار عمومی باعث شد تا هیات دولت در مقابل انتقادات هر 
روزه بر انتصاب هایی از این دست آیین نامه احراز صلاحیت های 
مدیران عامل و اعضای هیات مدیره، هیأت عامل و نمایندگان 
صاحب سهم دولت در شرکت ها و یا سایر اشخاص حقوقی مربوط 
به عنوان عضو هیات مدیره را تصویب کند. طبق این تصویب نامه از 
شروط انتصاب ها، دارا بودن تجربه مدیریتی و سابقه خدمت لازم 
برای تصدی پست های مدیریتی ذی ربط و نبود تعارض منافع 
بین مدیر و حوزه فعالیت شرکت با مدیر منصوب است. همچنین 
رؤسای مجامع عمومی، شوراهای عالی یا مقامات مسئول )طبق 
اساسنامه یا قانون تأسیس( و در شرکت های دولتی مندرج در 
فهرست مصوب هیأت واگذاری، وزیر تخصصی ذیربط مکلفند 
افراد پیشنهادی و جایگزین دارای شرایط عمومی و اختصاصی 
برای احراز پست های موضوع این آیین نامه را به مجامع عمومی، 
شوراهای عالی یا مراجع ذی ربط )مطابق اساسنامه یا قانون 
تأسیس( جهت گذراندن مراحل تشریفات مربوط معرفی کنند. 

  نقش شبکه های اجتماعی 
ولی امضای پایین همین آیین نامه خشک نشده بود که باز هم 
موج دیگری در شبکه های اجتماعی برخاست. این بار به خاطر 
انتصاب جنجالی رئیس سابق سازمان صدا و سیما در یک مجموعه 
شرکت پتروشیمی. شخصی با تخصص و تجربه رسانه، در عرصه 
صنعت، آن هم یکی از سودآورترین صنایع ایران یعنی پتروشیمی 
وارد می شود که طبیعتا در آن »صفر کیلومتر« و بی تجربه حساب 
می شود و قرار است یکی از بزرگ ترین هولدینگ های پتروشیمی 
کشور را ریاست کند: علی عسگری در پتروشیمی خلیج فارس. 
از همان ابتدا، روش مرسوم تکذیب و نسبت دادن دروغ به خبر 
این انتصاب، از سوی برخی اشخاص دنبال شد. رئیس سازمان 

خصوصی سازی این موضوع را رد کرد و گفت: »این شرکت هنوز 
صورتجلسه ای برای بررسی به سازمان خصوصی سازی ارسال 
نکرده است. »ولی به فاصله چند ساعت، موضوع تایید شد. حتی 
پتروشیمی خلیج فارس، اینطور برای رئیس جدید فرش قرمز پهن 
کرد که او متخصص حوزه پتروشیمی است و احتمالا اشتباهی به 
صدا وسیما مامور شده بود. روابط عمومی هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس اعلام کرد: با نگاهی به مدارک تحصیلی و دانشگاهی 
آقای علی عسگری مشخص می شود که اتفاقا تحصیلات ایشان با 
مسئولیت جدید مرتبط است. افکار عمومی هم در شبکه های 
اجتماعی و علن و خفا هر چه می خواهد بسراید. از جمله اینکه 
بپرسد چرا وزیر نفت سه روز کاری دیگر صبر نکرده است تا شنبه 
فرا برسد، مجمع عادی شرکت تشکیل شود، هیات مدیره جدید 
انتخاب شوند و آنگاه، این هیات مدیره، مدیرعامل جدید را انتخاب 

و حکمش را صادر کند!؟ پاسخ این سوال چه اهمیتی دارد؟
 موج امام صادقی ها 

یکی دیگر از امواج پردامنه انتصاب های دولت سیزدهم، 
انتصاب های اتوبوسی فارغ التحصیلان دانشگاهی خصوصی 
واقع در شمال تهران به نام امام صادق است، مدیرانی که به 
»امام صادقی ها« معروفند در پست های مختلف دولت رئیسی جا 
گرفته اند که البته برای برخی ناظران سیاسی این تحرکات قابل 
پیش بینی بود چون این تصور می رفت که نگاه ایدئولوژیک دولت 
جدید، بخواهد راهی برای برون رفت از بن بست ها پیدا کند ولی 
ظاهرا این نگاه هم راه به جایی نبرد. اعتراضات به انتصاب هایی 
که به عنوان حلقه خاص دانشگاه امام صادق مطرح است تنها به 
معترضان اصلاح طلب محدود نشد. بلکه چهره هایی مانند حسن 
عباسی هم معتقدند انتصاب های امام صادقی ها باعث نابسامانی 
اوضاع اقتصادی کشور شده و باید یقه امام صادقی ها را گرفت. او 
گفت: کل اعضای هیات علمی اقتصاد دانشگاه امام صادق در 
بیست سال گذشته از مسئولان اقتصادی کشور بودند. چرا اقتصاد 

کشور، اسلامی نشده است؟

روایتی ازانتصاب های دولتی، تقسیم غنایم جنگی میان فامیل، شرکا و رفقا:   

انتصاب هاي فامیلي و اتوبوسي را تمام کنید لطفا
 انتصاب های عجیب، رسانه ها و مردم را غافلگیر کرده است


